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هشدار جدی برای اپیدمی  »تزریق آمپول نوروبیون«
مصرف آمپول نوروبیون که طی ســالهای اخیر رواج غیر قابل تصوری پیدا کرده 
است، می تواند به عارضه کبد چرب غیر الکلی  و در نهایت نارسایی کبدی منجر 
شــود. دکتر فرناز مشــیری متخصص زنان، زایمان و نازایی با اعلام این هشدار 
گفت: برخی ویتامین های پیچیده  در میان خانواده »ب« نیز بر عملکرد کبد تاثیر 
می گذارند و برخلاف ســایر ویتامین های محلول در آب، کبد می تواند ویتامین 
»ب« دوازده را همانند ویتامین های محلول در چربی برای اســتفاده های بعدی 
خود تا چندین سال ذخیره کند. وی افزود: به طورکلی ویتامین های پیچیده گروه 
»ب« برای حفظ ســلامت بدن ضروری است ولی بااین حال، مانند ویتامین های 
محلول در چربی، چنانچه بیش ازحد نیاز از ویتامین های خاص گروه »ب« مصرف 
کنیم احتمالا با آســیب های کبدی در آینده روبرو خواهیم شــد. دکتر مشیری 
گفت: محل متابولیزه شدن ویتامین »ب۱۲« همانند برخی دیگر از داروها در کبد 
است و همین مساله موجب تحمیل بار فراوانی بر این عضو حیاتی میشود بگونه 
ای که این عامل یکی از علل بروز کبد چرب در پی مصرف خودسرانه و نا بجای 
آمپول نوروبیون محسوب می شود. وی با بیان اینکه آمپول نوروبیون طی سالهای 
اخیر متقاضیان فراوانی پیدا کرده و اغلب مردم به دلیل تقویت قوای جسمانی از 
آن استفاده میکنند، افزود: این دارو حاوی برخی ویتامین های گروه »ب« است 
که بار کبدی را جهت متابولیزه شــده افزایش می دهد.دکتر مشیری عضو هیات 
علمی و درمانی دانشگاه علوم پزشکی گفت:  ویتامین »ب« دوازده )کوبالامین( در 
صورت داشتن ذخیره مناسب در کبد می تواند حداکثر برای مدت چهار سال نیاز 
فرد سالم را پاسخگو باشد؛ ولی کسانی که به دلایل اختلالات متابولیک و تغذیه 
ای با کمبود آن روبرو هستند، مجاز به استفاده از این دارو خواهند بود. این جراح 
و متخصص زنان، زایمان و نازایی کشورمان، تصریح کرد: ویتامین »ب« دوازده در 
صورت نیاز باید توسط گیاهخواران و یا افراد دچار سوء جذب به دلایلی همچون 
جراحی های کوچک کردن معده و دستگاه گوارش )جهت کنترل چاقی( استفاده 
شــود؛ ولی در مجموع افــراد باید در صورت نیاز به این ویتامین طبق دســتور 
پزشک مصرف کنند.دکتر مشــیری یادآور شد: اگرچه ویتامین های گروه »ب« 
احساس خوبی از نظر رفع خستگی و راحتی اعصاب ایجاد میکند و نتیجه مصرف 
آن خوشایند اســت ولی  باید ابتدا مطمئن شد که بدن به آن نیاز دارد یا خیر، 
چون مازاد بر نیاز این ویتامین از طریق کلیه ها دفع خواهد شد در غیر اینصورت 
نباید بطور مکرر آمپول »نوروبیون« تزریق کنیم. عضو انجمن متخصصین زنان 
ایران با هشــدار به آن دسته افرادیکه بطور هفتگی یا ماهانه از این آمپول مکرر 
اســتفاده میکنند، تاکید کرد:  ویتامین »ب« دوازده در کبد ذخیره خواهد شد 
و یکی از علل شــیوع کبد چرب غیر الکلی در کشــور، همین مصرف سرخود و 
نا بجای نوروبیون اســت.این فلوشیپ لاپاراسکوپی و جراحی زیبایی زنان گفت: 
توصیه میکنم بجای آمپول نوروبیون، فقط از قرص یا آمپول »ب« کمپلکس که 
فاقد ویتامین »ب« دوازده است استفاده شود.دکتر مشیری در پایان با اشاره به 
باورهای غلط مبنی بر خونســاز بودن این ویتامیــن و رفع کم خونی فقر آهن، 
گفت: در مجموع مصرف داروهای ویتامینی برای افرادی که تغذیه خوب، سالم 
و متنوع دارند ضرورتی ندارد.متاسفانه از آنجاییکه اختلالات کبدی علائم خاصی 
در مراحل ابتدایی ندارند، زمانی فرد متوجه مشــکل خود می شــود که بیماری 
پیشرفت کرده است؛ یکی از بهترین راه های تضمین سلامت کبد، داشتن سبک 

زندگی سالم و پرتحرک است.

سوالات امتحانات نهایی »رمزنگاری« می شود
رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت نظام آمــوزش و پرورش توضیحاتی 
پیرامون برگــزاری آزمون های نهایی خرداد ۱۴۰۲ ارائه داد.به گزارش ایســنا، 
محســن زارعی در نشســتی خبری در این بــاره اظهار کــرد: طبق مصوبات 
۸۴۳،۸۵۵ و ۸۶۳ شورای عالی انقلاب فرهنگی، سهم سوابق تحصیلی در کنکور 
سراسری در سال ۱۴۰۲ به صورت ۴۰ درصد قطعی، سال آینده ۵۰ درصد و تا 
سال ۱۴۰۵ به ۶۰ درصد خواهد رسید.وی افزود: تا سال گذشته ارزشیابی نهایی 
از دانش آموزان، وابسته به کنکور و مهارت های تست زنی بود و یک معظل برای 
نظام آموزشی محسوب می شد که معلم، مدرسه و کلاس درس مرجعیت خود 
را از دست داده بود. افزایش سهم سوابق تحصیلی می تواند فرصت خوبی باشد تا 

مرجعیت به مدرسه برگردد و از حافظه محوری صرف فاصله  بگیریم.
رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش با بیان اینکه 
تغییرات کنکوری می تواند دانش آموزان را به سمت یادگیری عمیق ببرد گفت: 
ما در سال های گذشــته نیز امتحانات نهایی را داشتیم اما با این مصوبه، جنبه 
رقابتــی هم پیدا می کند و باید به جنبه هــای مختلف از جمله برقراری عدالت 

کامل در طراحی سوالات و... توجه شود. 
درهمین راستا بانک ســوالات کنکور طراحی شده است.زارعی ادامه داد: افراد 
امین و مسلط به موضوع تدریس و آزمون، برای طراحی سوالات، انتخاب شده اند 
و طراحی تمام سوالات چه آزمون های داخلی و چه خارجی در فضای قرنطینه 
کامل انجام می شــود. بعد از طراحی سوالات، سوالات رمزنگاری شده و یک روز 
قبل از آزمون برای روســای حوزه های برگزاری امتحانات ارســال می شود.وی 
ادامه داد: امنیت رمزنگاری ها بسیار بالاست و قفل این رمزها به هیچ عنوان قابل 
بازگشایی نیست مگر با رمز اصلی. تکثیر سوالات در روز برگزاری امتحانات نیز 
در اتاق قرنطینه پس از دریافت رمز انجام می شود. با این سازوکار امکان لورفتن 
ســوالات امتحانات نهایی را به صفر رســانده ایم. این اطمینان را به خانواده ها 

می دهم که به هیچ عنوان امکان لو رفتن سوالات وجود ندارد.

تصویب یک فوریت لایحه تمدید تخفیف ۳۰ درصدی 
به بدهکاران ورود به طرح ترافیک

اعضای شورای شهر تهران با یک فوریت لایحه ای موافقت کردند که بر اساس آن 
تخفیف ۳۰ درصدی برای بدهکاران عوارض تردد در محدوده های طرح ترافیک 

و کنترل آلودگی هوا اعمال می شود. 
به گزارش ایســنا، اعضای شورای شــهر تهران صبح دیروز یک فوریت لایحه 
»تمدید مدت اجــرای مصوبه اعطای مجوز به شــهرداری تهران جهت اعمال 
ضریب کاهشــی برای بدهکاران عوارض تــردد در محدوده های طرح ترافیک 
و کنترل آلودگی هوای شــهر تهران« را روی میز بررســی قرار دادند و جعفر 
تشکری هاشمی رئیس کمیسیون حمل و نقل گفت: دو هفته قبل تقاضا کردیم 
که شهرداری گزارشی را در مورد اجرای این مصوبه ارائه دهد تا بتوانیم تصمیم 
گیری کنیم که در این خصوص پاســخی ندادند و حــالا هم تقاضا داریم یک 
فوریت از دســتور کار خارج شود. وی با بیان اینکه شهرداری تهران درآمدزایی 
خوبی در این خصوص داشــته و لازم نیست که دوباره تمدید شود، اظهار کرد: 
نبایــد این تلقی ایجاد شــود که افراد می توانند تخلــف ورود به محدوده طرح 
ترافیــک را انجام دهند؛ اما بعد از مدتی از جایزه تخفیفی برخوردار می شــوند.
مجتبی شــفیعی رئیس سازمان حمل و نقل شهرداری تهران نیز که در صحن 
شــورای شــهر تهران حضور داشــت، با تاکید بر اینکه حتما گزارشات ارسال 
می شود، گفت: نیمی از ماه فروردین تعطیل بود و تقاضاهای زیادی داشتیم که 
این تخفیف ۳۰ درصدی تا پایان خرداد ماه تمدید شــود و دقت داشته باشید 
که این تخفیف برای بدهی های گذشته است و در سال ۱۴۰۲ ماهانه ۲ درصد 
جریمه برای این نوع تخلف محاســبه می شــود.به گزارش ایسنا، نهایتا اعضای 
شــورای شهر با یک فوریت لایحه »تمدید مدت اجرای مصوبه اعطای مجوز به 
شــهرداری تهران جهت اعمال ضریب کاهشی برای بدهکاران عوارض تردد در 
محدوده های طرح ترافیک و کنترل آلودگی هوای شهر تهران« موافقت کردند و 

لایحه برای بررسی بیشتر به کمیسیون های مربوطه ارجاع داده شد. 
همچنین اعضای شورای شهر در ادامه جلسه طرح اصلاحیه بهای خدمات آتش 
نشــانی در سال ۱۴۰۲ را بررســی کردند که محمد آخوندی رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه شــورای شــهر تهران گفت: پیرو نامه ســازمان شهرداری ها به 
شورای عالی استان ها عبارت بهای خدمات باید به بهای خدمات ایمنی و آتش 
نشــانی تغییر کند. به همین دلیل ما نیز این طرح را اینگونه اصلاح کردیم که 
به شهرداری تهران اجازه داده می شود که از سال ۱۴۰۲ ارائه خدمات ایمنی و 
حریق را بر اســاس درخواست اشخاص حقیقی و حقوقی انجام دهد.به گزارش 
ایســنا، اصلاحیه طرح بهای خدمات آتش نشانی در سال ۱۴۰۲ با رأی اکثریت 

آراء به تصویب رسید.

شناسایی ۷۶ بیمار جدید کرونایی در کشور
بنابر اعلام وزارت بهداشت، در یک شبانه روز ۷۶ بیمار مبتلا به کرونا در کشور 
شناســایی شــد.به گزارش خبرنگار مهر، از روز ۲۳ اردیبهشت ماه تا روز ۲۴ 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۷۶ بیمار جدید 
مبتلا به کووید- ۱۹ در کشور شناسایی و ۴۵ نفر از آنها بستری شدند.مجموع 

بیماران کووید- ۱۹ در کشور به ۷ میلیون و ۶۱۰ هزار و ۷۵۲ نفر رسید.

نگاه

اخبار کوتاه

هفته ملی جمعیت با تاکید دوباره بر فرزندآوری آغاز شد

برنامه های افزایش جمعیت در بن بست اقتصاد

رئیس کل سازمان نظام پزشکی:

اجرای شعاری و بدون منابع »پزشک خانواده« آسیب زاست

مدیرعامل بنیاد ۱۵ خرداد اعلام کرد

ارسال بسته های »لبخند مادری« به منازل کودکان تازه متولد شده در آینده

گروه اجتماعی: امسال هفته ملی جمعیت با 
شعار ایران، جوان بمان از ۲۴ تا ۳۰ اردیبهشت 
اجرا می شود و دیروز همزمان با آغاز برنامه های 
این هفته، اجلاس سراسری »ستاد و صف در 
خصوص حمایــت از خانــواده و طرح جوانی 
جمعیت« تا محلی بر تاکید دوباره به موضوع 
فرزندآوری باشــد. اما نکتــه قابل تامل، جای 
خالی توجه به مسائل اقتصادی در برنامه های 
هفته ملی جمعیت به طــور خاص و موضوع 
فرزنــدآوری و افزایش جمعیت بــه طور عام 
اســت. موضوعی که موجب شــده برنامه های 
افزایــش جمعیت در بن بســت مشــکلات 
اقتصادی گرفتار شــود.  احمــد وحیدی وزیر 
کشــور در پایان همایش حمایــت از خانواده 
و طرح جوانی جمعیــت در جمع خبرنگاران 
گفــت:  امروز به مناســبت هفته جمعیت این 
جلســه با حضور استانداران و به صورت وبینار 
برگزار شد که در آن مباحث مربوط به موضوع 
جمعیت به ویژه پیری جمعیت که از عوارض 
ناباروری و کاهش نرخ جمعیت است مباحثی 
مطرح شد. قطعا اگر در این موضوعات به موقع 
اقدام نکنیم در چاله می افتیم. لذا در این جلسه 
برنامه هایی مطرح شد و مقرر شد استانداران بر 
اساس این برنامه ها در استان های خود به ویژه 
اســتان هایی که نرخ باروری پایین تری دارند 

برنامه ریزی مناسب را انجام دهند.
 روز شــمار هفته ملی جمعیت به این شــرح 

اعلام شده است:
 شنبه: در آرزوی فرزند )ناباروری(

یکشــنبه: فرزند تنهای من )آسیب های تک 
فرزندی(

دوشنبه: خانواده دوستدار فرزند )فرزند پروری(
ســه شــنبه: پدر، مادر و حس خوب زندگی 

)والدین و صمیمیت زندگی(
چهارشنبه: زندگی سالمندی من )سالخوردگی 

جمعیت(
پنج شنبه: میخواهم زنده بمانم )سقط جنین(

جمعه: حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت 
)قانون و فرزند آوری(

همچنین برنامه هایی همچون تشــکیل ستاد 
برگزاری و بزرگداشــت هفتــه ملی جمعیت، 
تبلیغ افزایش جمعیت از ســوی استانداران، 
فرمانداران و ائمه جمعه، تجلیل از اســتادان و 
دانشجویان ازدواج کرده یا صاحب فرزندشده  
و مواردی از این دست پیشبینی شده اما هیچ 
کدام از این برنامه ها و همچنین سیاســتهای 
کلــی مقامــات بــرای افزایــش جمعیت، بر 
مهمترین مانــع فرزندآوری یعنــی اقتصاد و 

معیشت خانواده ها متمرکز نشده است. مروری 
بر آمار رشــد جمعیت نشــان می دهد که در 
سالهایی که تورم روندی افزایش داشته، به تبع 
آن نرخ رشــد جمعیت هم کندتر شــده و در 
ســالهایی که روند صعودی تورم کندتر شده، 
نرخ رشد جمعیت بهبود پیدا کرده است. رابطه 
بین رشــد جمعیت و بهبود وضعیت اقتصادی 
موضوعی نیست که بتوان آن را نادیده گرفت. 
تجربه نشان داده کمکهای مقطعی مانند آنچه 
در دوران ریاســت جمهوری محمود احمدی 
نــژاد با کمک یک میلیــون تومانی برای تولد 
فرزند اول در نظر گرفته می شــد یا کمکهای 
مالــی که در قبــال وام و حمایتهای دیگر در 
حال حاضر پیشــبینی شده، تاثیر چندانی در 
افزایش تمایل خانواده ها به فرزندآوری بویژه در 
شهرهای بزرگ ندارد چراکه هزینه ها به هیچ 
وجه به این حمایتها مطابقت ندارد و وضعیت 
اقتصادی هم به گونه ای نیســت که خانواده ها 

بتوانند هزینه های جدید را تامین می کنند.
نرخ رشد جمعیت در ایران 

فقط 7 دهم درصد
بر اساس آمارها نرخ رشد جمعیت در ایران در 
سال ۲۰۲۰ میلادی به ۷ دهم درصد رسید و 
با توجه به شرایط اقتصادی – اجتماعی کشور 
در دو ســال گذشته، شاید طی دو سال اخیر، 
کمتر هم شده باشد. فقط در سال ۱۹۹۴ بود 
که نرخ رشــد جمعیت کمتر از سال ۲۰۲۰ و 
تنهــا نیم درصد بود کــه آن هم البته حاصل 
سیاســتهای جدید جمعیتــی در آن زمان با 
شــعار »فرزند کمتر، زندگی بهتر« و »دو بچه 
کافیســت« بود.امنا حالا با ایــن همه اصرار و 
تاکید بر افزایش جمعیت، میزان رشد جمعیت 

از میانگین آن سالها هم کمتر است.
پیری جمعیت نگرانی هایی را در مورد سرعت 
رشد اقتصادی کشور، افزایش هزینه های نظام 
سلامت، عملکرد کیفی نظام سلامت، تاب آوری 
مالی نظام بازنشستگی و رفاه و کیفیت زندگی 

سالمندان به همراه دارد.
اجــرای اقدامات هدفمنــدی از جمله تعیین 
ســالمندی ســالم به عنوان اولویــت دولت، 
توســعه مدل ارائه خدمات بهداشتی و درمانی 
برای جمعیت سالمند، افزایش قدرت اجرایی 
شورای ملی ســالمندی و استفاده از پتانسیل 
سالمندی«  »طب  دانشگاهی  فارغ التحصیلان 
و اتخاذ سیاست هایی برای تسهیل استفاده از 
خدمات داوطلبانه و ارائه مراقبت در منزل، از 
جمله مواردی اســت که برای رفع چالش های 
پیشِ روی ســالمندان در ایران پیشنهاد شده 
اســت. وضعیت صندوق های بازنشستگی هم 
که با بحران مالی مواجه هستند برگ دیگری 
از پرونده پیامدهای منفی سالمندی جمعیت 
در ایران و کاهش نیروی کار اســت. اگر آمار 
مهاجرت نخبگان را هم به رشد اندک جمعیت 
اضافه کنیم هر سال شاهد کم شدن جمعیت 
فعال کشور هســتیم و این امر هشداردهنده 
است. مسئولان، این هشدارها را جدی گرفته 
اند اما راهی که برای مقابله با کاهش ســرعت 
رشــد جمعیت در نظر گرفته اند، بدون توجه 
به مشکلات اقتصادی، رهی به ترکستان است!

مشکلات اقتصادی
مانع مهم رشد جمعیت

افزایش روزافزون نرخ تورم که رکورد جدیدی 
ثبت کرده و در صورت عدم تغییر سبد کالاها 
و خدماتی کــه نرخ تورم بر مبنای قیمت آنها 

ثبت می شــد، رکورد تاریخی تورم را شــاهد 
می بودیم تنها یک نشانه از وضعیت اقتصادی 
نامســاعد کشــور اســت که به دلیل افزایش 
روزافزون هزینه ها، خانواده ها را از فرزندآوری 
دور می کند. بیــکاری یا عدم ثبات شــغلی، 
نگرانی از چشــم انداز مبهم آینده با توجه به 
چالش های سیاســی، اجتماعــی و فرهنگی 
و حتــی دیپلماتیک، عدم تحقــق برنامه های 
توسعه اقتصادی و چشــم اندازهای درازمدت 
کشور که هشداردهنده است، از جمله عواملی 
هستند که تمایل به فزندآوری را بویژه در بین 
قشر متوســط و شهرنشینان به شدت کاهش 
داده است. مشکل اساسی این است که علاوه 
بر اینکه خانواده ها حتی اگر بخواهند فرزندی 
هم داشــته باشند عموما به داشتن یک فرزند 
اکتفا می کنند، بعضا از همان ابتدا به دنبال آن 
هستند تا زمینه مهاجرت فرزند خود را فراهم 
کنند یا گاه، فرزندان وقتی به سن دبیرستان یا 
دانشگاه می رسند، خودشان تمایل به مهاجرت 
پیدا می کنند. طبیعتا نابسامانی های اقتصادی، 
سیاســی، اجتماعی و فرهنگی کشور در ایجاد 
ابهامات خانواده ها برای فرزندآوری تاثیر دارد 
اما بدون تردید مشــکلات اقتصادی بیشترین 
تاثیرگذاری را در روند کاهشــی رشد جمعیت 
داشــته اســت و اگر مســئولان برای بهبود 
وضعیت اقتصادی و کاهــش نرخ تورم تلاش 
نکنند، روند رشد جمعیت بهبود پیدا نخواهد 

کرد و سیاستهای فعلی به بن بست می رسد. 
باید از این چاله هولناک 

نجات پیدا کنیم
احمد وحیدی وزیر کشور دیروز )یکشنبه( در 
اجلاس سراسری »ســتاد و صف در خصوص 

حمایت از خانواده و طــرح جوانی جمعیت« 
گفــت: قطعا مهمترین خطری که در مســیر 
مــا قرار دارد موضوع کاهش نرخ باروری و پیر 
شدن جمعیت اســت و چاره جویی برای این 
موضوع مدت زمان محدودی اســت که پیش 
روی مــا قرار دارد. بایــد از این چاله هولناک 
نجات پیدا کنیم و ضرورت دارد در این مسیر 
توجه دائمی به این مســئله مهم داشته باشیم. 
متاســفانه در تبدیل سیاست های ابلاغی مقام 
معظم رهبری به قانون، تأخیر چند ســاله ای 
داشتیم. قطعا قانون یک بستر مناسب حقوقی 
فراهم می کند که در آن دســتگاه های ذیربط 
وظایفی کــه دارند به درســتی انجام دهند؛ 
اما با صرف قانون مشــکلات حل نمی شــود و 
موتور محرک حرکت این چرخ حســاس یک 
اقدام جهادی و همه جانبه و فراگیر است. باید 
احساس نگرانی شــدید از عدم تحقق افزایش 

نرخ باروری در همگان ایجاد شود.
وزیر کشــور ادامه داد: خطــر هولناک پیری 
جمعیت وجود دارد که نشــان دهنده اهمیت 
موضوع است. به لحاظ دینی موضوع مشخص 
است و به لحاظ اقتدایی نیز اهمیت این موضوع 
روشن شده است. قطعا جمعیت از ارکان مهم 
قدرت در هر کشوری است و هیچ مسئله ای از 
دید من به اهمیت توجه به مســئله جمعیت 
برای آینده کشور نمی رســد. پایین ترین نرخ 
رشد بین همه کشورهای اسلامی  برای کشور 
ما و نرخ نزولی باروری در کشور ما بسیار شدید 

است.
وزیر کشــور تاکید کرد: نــرخ باروری در چند 
اســتان همچون گیلان ۰.۹۵ درصد، در البرز 
۰.۹۹ درصد و در مازندران ۱.۲ درصد اســت 
که آمارهای پایینی در حوزه نرخ باروری است. 
اگر به متوســط ۱.۲ درصد که نرخ جانشینی 
است برسیم مســئله ما حل نمی شود. این در 
حالیست که امروز بســیار پایین تر از این نرخ 
هســتیم. لذا یک همت و تلاش وافر می طلبد 
که در این حوزه اقدامات موثری انجام شــود. 
باید همــه همــت در اســتان ها معطوف به 
جلوگیری از موضوع ســقط جنین شــود. در 
خصوص ناباروری نیز علاوه بر مشــکل فرزند 
آوری مشــکل تحکیم خانواده نیز وجود دارد 
که باید مورد توجه جدی قرار گیرد. همچنین 
برخی بانوان در سنی هســتند که اگر از این 
سن بگذرند امکان باروری ندارند لذا باید برای 
مداخله موثر در این حوزه ها تدبیر مناســبی 
صورت بگیرد. در مورد تســهیلات ازدواج نیز 

کمبودهایی وجود دارد که باید پیگیری شود.

رئیس کل ســازمان نظام پزشــکی ایران، در 
نشست خبری به تشریح مهم ترین موضوعات 
پیرامون جامعه پزشکی پرداخت.دکتر محمد 
رئیس زاده درباره برنامه وزارت بهداشــت برای 
اجرای برنامه پزشــک خانواده شهری و برآورد 
سازمان نظام پزشکی از نسخه جدید این برنامه 
گفــت: در این که »پزشــک خانواده« طرحی 
لازم برای کشــور است، شکی نیست و اجرای 
این برنامه جزو تکالیف حوزه ســلامت است. 
همچنین اجرای صحیح آن به کاهش هزینه ها، 
حفظ سلامتی مردم و همچنین پیشگیری از 
پیشــرفت بیماری ها بسیار کمک خواهد کرد؛ 
اما مهم آن اســت که این برنامه درست اجرا 
شود؛ چراکه اجرای ناقص آن گرفتاری هایی را 
به دنبال خواهد داشت؛ همانطور که حدود ۱۰ 
ســال از اجرای این برنامه در دو استان فارس 
و مازندران می گذرد و همچنان چالش هایی را 
در این دو استان شــاهد هستیم.وی با تاکید 
بر اینکه برنامه پزشک خانواده باید کامل اجرا 
شود، افزود: اجرای شعاری و بدون منابع برنامه 
قطعا آسیب بیشــتری را وارد می کند. ظاهراً 
برنامه ای که اخیراً اعلام شده در چندین شهر 
اجرایی شــده، آنطور که خبر داده اند اجرایی 
نشــده؛ حال یا آنکه اطلاع رســانی ها درست 
نبوده یا مردم به اندازه کافی استقبال نکرده اند. 
در مجموع لازم اســت در بحث سرانه، شکل 
پرداخت ها به پزشــکان و غیره نظرات جامعه 
پزشکی لحاظ شود.رییس زاده افزود: در طرحی 
که نامش »پزشــک خانواده« است، نمی توان 
»مراقب سلامت« را در خط اول ارائه خدمت و 
جایگزین پزشک قرار داد. البته هنوز نسخه ای 

جامع و نوشــتاری مدون، از طرح ندیده ام و به 
ما تحویل نشــده و بر همین اساس نمی توانم 
آن را قضاوت کنم و در رابطه با وسعت اجرای 
آن اظهارنظر کنم.وی در پاسخ به سوال ایسنا 
درباره میزان پزشــک مورد نیــاز این طرح و 
اینکه آیا پزشــک به میزان کافی برای اجرای 
برنامه پزشک خانواده شــهری داریم یا خیر، 
تاکید کرد: برای اجرای این طرح پزشــک به 
میزان کافی داریم اما اینکه همکاری پزشکان 
جلب شــود یا نه، در اجرای طرح بسیار مهم 

است.
رییــس زاده در این باره ادامــه داد: بر همین 
اســاس هم تســهیلاتی را در پذیــرش کادر 
بهداشــت و درمان در سایر کشورها نیز ایجاد 
کرده اند. این آمار در دنیا، نشــان می دهد که 
ما هم باید متناســب با ایــن نگرانی حرکت 
کنیم. بنابراین هم لازم اســت تلاش کنیم تا 
نیروهای خود را در داخل کشــور نگه داریم و 
هم اینکه اگر با مشکلی مواجه شدیم، به موقع 
چاره اندیشی شود. بر همین اساس لازم است 
که متولیان امر بــه این موضوع فکر کنند. در 
مجموع در شــرایطی که به شدت به خدمات 
نیروهای بهداشت و درمان کشور نیاز داریم و 
هم در شــرایطی که کیفیت نیروهای پزشکی 
ایران در مقایســه با ســایر کشــورها، بسیار 
خوب اســت، خروج حتی یک نفر از آنها برای 
ما خسران اســت و جایگزینی آنها نیز دشوار 
است.وی افزود: ممکن است در این باره بگویند 
کــه ما ظرفیت پذیرش را بــالا بردیم، اما این 
افزایش ظرفیت بدون رعایت اســتانداردها و 
زیرساخت ها، تنها عددی است و ممکن است 

کیفی نباشــد. ما این موضوع را به مســوولان 
کشــوری منتقل کردیم و امیدواریم مسوولان 
آن را جدی بگیرند و قیاس ها هم درست باشد.
رییس کل ســازمان نظام پزشــکی همچنین 
در پاسخ به ســوالی درباره مالیات پزشکان و 
مباحثــی درباره فرار مالیاتی پزشــکان بویژه 
در بخــش مطب هــا، توضیــح داد: هر فردی 
که پزشک باشــد؛ چه در بخش دولتی و چه 
خصوصی مالیات می پردازد. هیچ قشری مانند 
جامعه پزشکی ابتدا به ســاکن مالیاتش را از 
وی کســر نمی کنند به طوری که ۱۰ درصد 
مالیات پزشــک علی الحســاب از سوی مرکز 
درمانی از وی کسر می شود. مطب هایی هم که 
به کارتخوان وصل هستند، رصد می شوند اما 
آن تعدادی که احیانا کارتخوان ندارند، تخلف 
است و ما نیز معتقدیم که باید کارتخوان داشته 
باشــند. آماری که در این زمینه ارایه شــده و 
برای ما ارسال شده، درست نیست و بسیاری 
از افرادی که عنوان شــده یا فوت شده اند یا از 
کشور خارج شده اند و مباحثی از این قبیل. وی 
بر خوش حســابی جامعه پزشکی در پرداخت 
مالیات تاکید کرد و افزود: در مجموع ما تاکید 
داریم که همه همکاران باید طبق قانون مالیات 
بپردازند و معتقدیم که بیشتر از سایر صنوف 
نیز مالیات می دهنــد و اظهارنامه می دهند و 
البته بیشتر از ســایر صنوف هم مورد هجمه 
قرار می گیرند و نمی دانم چه جذابیتی دارد که 
علیرغم سایر صنوف، در رسانه ها آنقدر به آن 

می پردازند.
در ادامه نشســت معــاون انتظامی ســازمان 
نظام پزشــکی نیز ضمن تشریح وضعیت ثبت 

پرونده های شکایات پزشکی در سال گذشته، 
اعلام کرد که بیش از ۲۰ درصد از شــکایت ها 
در حوزه اقدامات زیبایی و ترمیمی بوده است.
دکتر خردمند درباره آمار سازمان نظام پزشکی 
از پلمب مطب ها به دلیــل تخلفات احتمالی 
پزشکان، گفت: در آمار اخیر افزایش معناداری 
در پلمب مطب ها و مراکز درمانی نداشــتیم. 
البته در زمان شیوع کرونا تعداد زیادی پلمب 
مطــب یا مرکز درمانی بــه دلیل عدم رعایت 
پروتکل های بهداشــتی صــورت گرفت؛ اما با 
کاهش شــیوع کرونــا می توان گفــت که در 
آمارهای اخیر افزایش معناداری در پلمب مراکز 
درمانی نداشته ایم.وی در ادامه صحبت هایش 
درباره پرونده های شکایت از پزشکان در سال 
گذشته نیز گفت: البته آمارهای چند ماه پایانی 
سال گذشته هنوز به دست ما نرسیده است، اما 
در مجموع در ثبت شــکایت از جامعه پزشکی 
حدود ۳۰ درصد در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال 
۱۴۰۰ افزایش داشته ایم. لازم به ذکر است که 
در دوران کرونا به دلیل کاهش مراجعات مردم 

برای اعمال الکتیو و همچنین کاهش مراجعه 
به مراجع قضایی، کاهــش معناداری در ثبت 
شکایات پزشکی داشــتیم.خردمند همچنین 
ضمن تاکید بر جدیت ســازمان نظام پزشکی 
در رســیدگی و برخورد بــا تخلفات احتمالی 
جامعه پزشــکی، افزود: ۴۶ درصد از پرونده ها 
در دادســراهای انتظامی ثبت شده و برای آنها 
کیفرخواســت صادر شده اســت. در مجموع 
در سال گذشــته بیش از ۱۰ هزار پرونده در 
کل هیات های انتظامی کشور ثبت شده است.

تاکید  پزشکی  نظام  انتظامی ســازمان  معاون 
کــرد: میزان محکومیت در هیات های بدوی و 
تجدیــد نظر حدود ۵۰ درصد بوده اســت که 
این آمار حاکی از جدیت سازمان نظام پزشکی 
در رســیدگی به پرونده های شکایات پزشکی 
است.وی همچنین گفت: از این آمار، در سال 
گذشته مجموعا ۳۱ مورد محرومیت کشوری 
از طبابت داشــتیم که تنها یک مورد آن مادام 
العمر بوده و مابقی از شــش مــاه به بالا بوده 

است.

مدیرعامل بنیاد ۱۵ خرداد ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( با اشــاره به 
پویش لبخند مادری گفت: در این پویش با منابع بنیاد ۵۰۰۰ بسته در سال قبل 
بین خانواده های هدف دارای سه فرزند به بالا توزیع شد. بسته های لبخند مادری 
در آینده نه چندان دور به ازای هر فرزندی که متولد می شود، به منازل خانواده ها 
ارسال شود.حمیدرضا علیان زادگان در نشستی خبری با اشاره به شبکه تلویزیونی 
ایرانِ جوان اظهار کرد: همت ویژه ای در ســازمان صدا و ســیما برای حمایت از 
فرهنگ ســازی و مجوز راه اندازی این شــبکه شکل گرفت و توانستیم با تعامل 
خوبی که شــکل گرفته بتوانیم این شبکه را ســال قبل به صورت آزمایشی راه 
اندازی و محتواهای مناسبی فراهم کنیم.مدیرعامل بنیاد ۱۵ خرداد ستاد اجرایی 
فرمان حضرت امام افزود: با شکل گیری مرکز راهبری جمعیت و خانواده بنیاد که 
هفته آینده به طور رسمی افتتاح خواهد شد، بخشی از این کار برای تولید محتوا 

فراهم شده است. امید است به شکل پویا و مستمر با محصولات رسانه ای که در 
این شبکه تقدیم می کنیم بتوانیم در مباحث مختلف تبلیغ و ترویج فرزندآوری 
موثر باشــیم.وی با بیان اینکه بنیاد ۱۵ خرداد در گام دوم فعالیتهای خود ســه 
موضوع محوری ســلامت، جمعیت و عمــران اجتماعی را ضمیمه کار خود قرار 
داده است، گفت: موضوعات مرتبط با جمعیت از اهمیت بیشتری برخوردار است 
زیرا به اقتضای شرایط زمانی که با آن مواجه هستیم ما را ناگزیر کرده به موضوع 
جوانی جمعیت به شــکل ویژه بپردازیم.مدیرعامل بنیاد ۱۵ خرداد ستاد اجرایی 
فرمان حضرت امام با اشــاره به حوزه جوانی جمعیت اظهار کرد: در زمینه حوزه 
معیشــت و اقتصادی در مقیاس کوچک اتفاقاتی رقم زدیم.وی با اشاره به پویش 
لبخند مادری گفت: در این پویش با منابع بنیاد ۵۰۰۰ بســته در سال قبل بین 
جوامع هدف که خانواده های دارای ســه فرزند بــه بالا بود توزیع صورت گرفت 
و مردم نیز همکاری کردند. برخــی از نهادهای اجتماعی از جمله بنیاد کرامت 
رضوی نیز اعلام آمادگی کرده اســت کــه در این پویش کمک کند که درصدد 
تفاهم هستیم. ما متوسل هســتیم بسته های لبخند مادری در آینده نه چندان 
دور به ازای هر فرزندی که متولد می شود با مشارکت اجتماعی تهیه و به منازل 
خانواده ها ارسال شود.مدیرعامل بنیاد ۱۵ خرداد ستاد اجرایی فرمان حضرت امام 
در بخش دیگری از این نشســت به بحثهــای فرهنگی در حوزه جوانی جمعیت 
پرداخت و گفت: شبکه ایران جوان سال قبل به شکل آزمایشی راه اندازی شد و 
امروز به طور رسمی راه اندازی می شود. می توان با محتوایی که توسط مجموعه ای 
کــه قبول زحمت کرده در این زمینه ایفای نقش کنیــم.وی ادامه داد: در کنار 
این امــر، موضوعات مربوط به مطالعات جمعیت را شــروع کردیم. اطلس ملی 
جمعیت را در اسرع وقت و تا قبل از پایان سال تقدیم خواهیم کرد. همچنین با 
مجموعه ستادملی جمعیت همکاری تنگاتنگی داریم.مدیرعامل بنیاد ۱۵ خرداد 

ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام ادامه داد: درصدد انسجام بخشیدن و تدارک 
و حمایت از شــبکه ملی تسهیلگران جمعیت و مجمع خیران جمعیت هستیم. 
همچنین در حوزه کمک هزینه های درمان ناباروری اقدامات خوبی داشتیم.وی 
در ادامه به مایحتاج ضروری خانواده هایی که صاحب فرزند می شوند اشاره کرد و 
گفت: هزینه های مربوط به پوشک بچه، باتوجه به روند قیمتها یکی از دغدغه های 
خانواده هاســت. در حوزه تولید پوشک پارچه ای متناسب که زحمت مادر را هم 
کم کند طراحی خوبی انجام شده و به طور آزمایشی تولید و به شکل آزمایشی 

فروش آن آغاز شده است.
روزانه بین هزار تا ۲ هزار سقط در ایران رخ می دهد

در ادامه نشست رییس کمیسیون جوانی جمعیت مجلس با بیان اینکه روزانه بین 
هزار تا ۲ هزار ســقط در ایران رخ می دهد گفت: متاسفانه ۷ درصد سقط ها در 
داخل خانواده ها انجام می شود.امیر حسین بانکی پور در آیین افتتاح رسمی شبکه 
تلویزیونــی ایران و ارائه  کارنامه و برنامه های بنیــاد ۱۵ خرداد در حوزه جوانی 
جمعیت اظهار داشــت: بحران فرزندآوری در کشورمان جدی است و باید جلوی 
کاهش نسل را بگیریم. وی افزود: بین هزار تا دو هزار سقط در ایران رخ می دهد 
که ۷ درصد آنها در داخل خانواده انجام می شــود که این آمار وحشتناک است؛ 
این کارها حاصل مدرنیته و دنیای صنعتی است و اگر توجه لازم نداشته باشیم 
شــرایط بدتر می شود. رییس کمیســیون جوانی جمعیت مجلس تصریح کرد: 
تمامی شــرایطی که در فروپاشی خانواده ها در دنیا رخ می دهد در ایران در حال 
نمایان شدن است اما همچنان پایه های خانواده در ایران مثل شرایط سابق است. 
وی گفت: هنوز شرایط سریالی های خانوادگی رسانه ملی و نمایش تک فرزندی و 
یا بدون فرزندی را مشاهده می کنیم در حالی که باید چند فرزندی را در رسانه ها 

داشته باشیم و آنها را به سمت تشویق و تبلیغ و ترویج فرزندآوری ببریم.


